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رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه در زمینه عرضه و تقاضای ارز 
تعادل خوبی در بازار ایجاد شده است تاکید کرد: در بسیاری از 

روزها در سامانه نیما شاهد فزونی عرضه بر تقاضا هستیم.
به گزارش ایلنا از روابط عمومی بانک مرکزی، دکترصالح آبادی در پنجمین 
جلسه هم اندیشی با اقتصادانان با محوریت »سیاستگذاری بهینه ارزی و ارتباط 
میان متغییرهای پولی و ارزی« که در بانک مرکزی برگزار شد گفت: مدیریت 

بازار ارز را همواره با جدیت و با مکانیزم ها مختلف در دستور کار قرار داده ایم.
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: با نظرات اقتصادانان حاضر در جلسه مبنی 
بر اینکه بانک مرکزی باید حضور موثری در بازار ارز داشته باشد موافق هستم و 
این بانک با روش های مختلف می تواند تعادل و ثبات در بازار ایجاد کند که این 

موضوع هم اکنون محقق شده است.
وی با اشــاره به اینکه اقدامات متعددی در دســتور کار بوده و هم اکنون نیز 
برنامه هایی برای مدیریت بازار ارز در دســت اقدام است افزود: در مدیریت بازار 
ارز بخشی در زمینه هماهنگی بانک مرکزی با وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
خصوص ثبت سفارش ها در حال انجام است و در بخش دیگر، بحث مدیریت 
عرضه ارز مورد تاکید قرار گرفته تا صادرکنندگان ارز حاصل از صادرات خود را 

به کشــور باز گردانند و به چرخه تجاری وارد نمایند. در این زمینه نیز  کمیته 
اقدام ارزی تصمیماتی به فراخور شرایط اتخاذ می کند. نتیجه این تصمیمات به 
ایجاد تعادل در عرضه و تقاضا در بازار ختم می شود.رئیس شورای پول و اعتبار 
در ادامه تصریح کرد: در حوزه حواله ارزی که متولی آن ســامانه نیماست هم 
اکنون به طور نسبی تعادل خوبی در زمینه عرضه و تقاضا داریم.وی افزود: برخی 
روزها شــاهدیم که ارز به اندازه کافی وجود دارد لیکن خریدار و تقاضایی برای 
 ان نیست و در واقع می توان گفت در بسیاری از روزها مازاد عرضه ارز بر تقاضا 

وجود دارد.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه تاکید کرد: در زمینه حواله و اسکناس مشکل 
خاصی وجود ندارد ضمن آنکه باید تاکید کرد وضعیت اسکناس ارز بانک مرکزی 
همانطور که پیش از این نیز اعلام کرده ام بســیار خوب اســت و خوشبختانه 
صادر کنندگان به ویژه بخش غیرنفتی در زمینه قیمت توافقی فروش ارز گام های 

موثری برداشته اند.
رئیس کل بانک مرکزی در بخش دیگری از سخنان خود به موضوع مدیریت 
انتظــارات تورمی پرداخت و گفت: بانــک مرکزی با جدیت موضوع مدیریت 
انتظارت تورمی را پیگیری می کند و این موضوع نیز در دولت در دستور کار است.

دکتر صالح آبادی در خصوص برخورد قاطع بانک مرکزی با اخلاگران  و سفته 
بازان ارزی در بازار هم گفت: در مدت اخیر با تلاش و همکاری شبانه روزی با 
دستگاه ها و سازمان های نظارتی و انتظامی ذیربط، با برخی کانال های فضای 
مجازی که با موج سواری بر برخی اخبار و انتظارات کاذب تورمی اقدام به قیمت 

سازی صوری و شرط بندی بر روی قیمت ارز می کردند برخورد شد.
رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه مبارزه جدی با قاچاق کالا و ارز نیز 
در دولت سیزدهم با جدیت دنبال می شود گفت: عرضه ارز غیررسمی که نوعی 

قاچاق محسوب می شود موجب قیمت گذاری های کاذب در بازار می شد که با 
این مورد هم برخورد صورت گرفته است.

گفتنی است در این جلسه که بیش از سه ساعت به طول انجامید اقتصاددانان از 
طیف های فکری مختلف اقتصادی به بیان دیدگاه ها، نظرات و پیشنهادات خود 
در زمینه »عملکرد شبکه بانکی در زمینه نقدینگی و حمایت از تولید«، »نوسانات 
ارزی و راه کارهای برون رفت آن«، »مدیریت انتظارات تورمی« و »سیاستگذاری 

بهینه ارزی و پولی« پرداختند.

رییس کل بانک مرکزی مطرح کرد؛

 افزایش عرضه بر تقاضای ارز 
در سامانه نیما

رویداد امروز

 دریافت دلاری بلیت هواپیما
 از اتباع خارجی قطعی شد

معاون هوانوردی سازمان هواپیمایی کشوری از تهیه و ابلاغ دستورالعمل 
دلاری شدن بلیت هواپیما برای اتباع خارجی خبر داد.

به گزارش تسنیم، »حسن خوشخو« با اعلام این خبر اظهار کرد: براساس مصوبات جلسه ای 
که با اعضای انجمن شرکت های هواپیمایی داشتیم، هیچ یک از مراکز فروش چه به صورت 
کانال یا اپلیکیشن یا سایت ها حق نمایش نرخ اتباع غیر ایرانی را ندارند و اتباع غیر ایرانی برای 
تهیه بلیت باید به شــرکت های هواپیمایی مراجعه کنند و پرداخت وجه به صورت دلاری یا 

ریالی است.
وی افزود: شرکت های هواپیمایی موظف هستند که کپی گذرنامه ها را برای صدور بلیت داشته 
باشند تا از کوچک ترین سوءاستفاده احتمالی جلوگیری شود و اتباع ایرانی مقیم خارج از کشور 
از این قانون مستثنی هستند.خوشخو تصریح کرد: شرکت های هواپیمایی حق مسدود سازی 
درگاه های فروش بلیت را ندارند؛ اگر این اتفاق بیفتد سازمان هواپیمایی مجوز پرواز شرکت 

خاطی را باطل می کند.
وی در واکنش به نامه وزارت میراث فرهنگی و گردشگری مبنی درخواست توقف دریافت 
دلاری بودن بلیت برای اتباع غیر ایرانی گفت: براساس آیین نامه های دولتی، مرجع تعیین نرخ 

بلیط، شورای عالی هوایی است و سایر ارگان ها نمی توانند تعیین کننده در این موضوع باشند.

بر اساس اعلام بانک مرکزی؛
میانگین قیمت هر متر مربع واحد مسکونی شهر تهران 

به مرز ۴۰ میلیون تومان رسید
متوسط قیمت خرید و فروش یک متر مربع زیربنای واحد مسکونی معامله 
شده از طریق بنگاههای معاملات ملکی شهر تهران ۳۹ میلیون و ۴۱۰ هزار 

تومان بود که حاکی از افزایش ۸.۴ درصدی نسبت به ماه قبل است.
به گزارش اقتصاد آنلاین، این رقم نسبت به ماه مشابه سال قبل معادل ۳۲.۸ درصد افزایش 
داشته که در مقایسه با رشد نقطه به نقطه خردادماه سال ۱۴۰۰ )معادل ۵۶.۶ درصد( کمتر بوده 
 است.تعداد آپارتمان های مسکونی معامله شده در شهر تهران در خردادماه سال ۱۴۰۱ به حدود 
۱۳.۹ هزار واحد مسکونی رسید که نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتیب افزایش 

۳۲.۳ و ۱۷۱.۹ درصدی را نشان می دهد.

آقای وزیر قرار بود واردات خودرو به نفع مردم باشد 
نه برای استثمار بیشتر آنها!

نماینده مجلس نوشت؛ آقای وزیر قرار بود واردات به نفع مردم و در جهت 
شکستن انحصار خودروسازان باشد، نه فراهم کردن شرایط جدید برای 

استثمار بیشتر مردم.
به گزارش اقتصادنیوز ، جلال رشیدی کوچی نماینده مجلس در توییتر خود نوشت: آقای وزیر 
قرار بود واردات به نفع مردم و در جهت شکستن انحصار خودروسازان باشد، نه فراهم کردن 
شرایط جدید برای استثمار بیشتر مردم.این فرصت گران بها و امید آفرین را با تصمیمات متاثر از 

نفوذ مافیای خودرو، تبدیل به تهدید نکنید!

مذاکرات دوحه آخرین راه  حل دیپلماتیک برای برجام
 ادامه از صفحه یک

بنابراین، اگر پس از این دور حرکت رو به جلویی وجود نداشته باشد و دور دیگری به سرعت 
برنامه ریزی شود، ممکن است شاهد پایان یافتن زمان احیای برجام و در نهایت مرگ برجام 
باشیم.ناگفته نماند که مذاکره مستقیم میان ایران و آمریکا، به جای واسطه ها، به نظر من مفیدتر 
خواهد بود و احتمالاً منجر به شانس بیشتری در موفقیت خواهد شد. اصرار ایران بر عدم مذاکره 
مستقیم با آمریکا به دلیل خروج غیرقانونی آمریکا و در پی آن وضع غیرقانونی تحریم ها، هیچ 
کمکی به ایران نمی کند. با این حال، قابل درک است که ملاحظات سیاسی ای در ایران وجود 
دارد، همانطور که چنین ملاحظاتی در ایالات متحده مانع از دادن برخی امتیازات توسط دولت 

بایدن می شود.

اخبار کوتاه 

عضو اتاق بازرگانی ایران

عراق راه ورود تخم مرغ های ایرانی را نمی بندد
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران جزئیاتی 
از وضعیت بازار عــراق و موقعیت فعلی کالاهای 

ایرانی در این کشور ارائه کرد.
علی شریعتی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: عراق در ماه های 
گذشته درآمدهای نفتی خود را به شکل قابل توجهی افزایش داده 
و همین موضوع دست دولت را در اعمال سیاست های اقتصادی 
جدید باز کرده است. یکی از اصلاحاتی که البته فعلا به شکل 
کوتاه مدت در دستور کار دولت عراق قرار گرفته، مدیریت وضع 

گمرک های اقتصادی این کشور است.
وی درباره وضعیت این گمرک ها توضیح داد: در ســال های 
گذشــته گمرک ها و درآمدی که از محل آن حاصل می شــد، 
بیشتر به شکل استانی و منطقه ای مورد استفاده قرار می گرفت 
و همین موضوع منجر به شکل گیری یک فضای شبه مافیایی 
در گمرکات عراق شده بود. از همین رو چند ماه قبل دولت بغداد، 
اعلام کرد که اعمال سیاســت های گمرکی به شیوه گذشته را 

متوقف می کند.

عضو اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه این سیاست به وفور قابل 
توجه کالا در عراق منجر شده، بیان کرد: در حال حاضر میزان 
قابل توجهی از کالاها وارد عراق شــده و در واقع این موضوع 
باعث شده که حتی بیش از نیاز داخلی عراق در بازار داخلی این 
کشور، کالا وجود داشته باشد. حتی در ماه های گذشته شاهد آن 
بودیم که برخی شرکت ها برای فروش محصولات خود به ارائه 

تخفیف نیز روی آورده اند.شریعتی به وضعیت کالاهای تولیدی 
در عراق نیز اشاره کرد و افزود: در ماه های گذشته همچنین در 
عراق، سرمایه گذاری هایی در حوزه هایی مانند مرغ و تخم مرغ 
انجام شده و زیرساخت هایی در این زمینه مشغول به کار شده اند. 
از ســوی دیگر در عراق این سیاست وجود دارد که وقتی یک 
محصولی تولید می شود، تا زمانی فروشش به پایان نرسد، عراق 
ورود کالاهای مشابه را ممنوع می کند. یعنی مثلا اگر محصول 
داخلی شــان برای یک هفته کفاف مصرف را بدهد، آنها برای 

همان یک هفته ممنوعیت واردات اعلام می کنند.
وی ادامه داد: البته باید در نظر داشت که اقتصاد ایران که بیش از 
۵۰ سال فعالیت کرده و در حوزه مرغ و تخم مرغ زیرساخت های 
گسترده ای نیز دارد، بارها در این حوزه با مشکل مواجه شده است. 
پس این تصور که در کوتاه مدت بناست عراق به خودکفایی در 
حوزه مرغ و تخم مرغ برسد و واردات محصولات مشابه ایرانی را 
ممنوع کند، قدری دور از واقعیت خواهد بود و لااقل فعلا از این 

مسیر ما نباید احساس نگرانی کنیم.

نوبت دوم   

" قبل از سفر از برطرف شدن اشکالات فنی خودرو خود مطمئن شوید. "
ــه ای   ــك مرحل ــی ي ــق مناقصــه عموم ــر را از طري ــان در نظــر دارد پروژه هــاي زي اداره كل راهــداري و حمل ونقــل جــاده ای اســتان اصفه

واگــذار نمايــد، بدين وســیله از شــركت های واجــد شــرايط طبــق اســناد مناقصــه بــا در نظــر گرفتــن اينكــه "قیمت هــا متناســب بــا كالای 
ســاخت داخــل بــا لحــاظ كیفیــت ارائــه گــردد" بــراي شــركت در فرآينــد مناقصه هــاي زيــر دعــوت بــه عمــل مي آيــد.

مبلغ برآورد )ريال(موضوع مناقصهشماره مناقصهنوع مناقصهرديف
مبلغ تضمين 
فرآيند ارجاع 

کار)ريال(

ارزيابي ساده 1
خريد،نصب و اجراء سيستم روشنايي محور اصفهان -  40110701/2)تجديد(

25,140,168,0001,258,000,000حبيب آباد

ارزيابي ساده 2
خريد و اجراي سيستم روشنايي محوربادرود - کاشان و تعمير 40110702/2)تجديد(

37,730,301,0001,887,000,000و بهسازي روشنايي موجود آزادراه اصفهان -کاشان به بادرود

ارزيابي ساده 3
36,047,366,9841,803,000,000بهسازي محور روستايي تزره از توابع شهرستان فريدونشهر40110704/2)تجديد(

ارزيابي ساده 4
99,905,823,4074,996,000,000زيرسازي 4 کيلومتر ابتداي محور ونك-سولقان40110705/3)تجديد(

ارزيابي ساده 5
خريد پايه روشنايي و سرانداز جهت احداث روشنايي محور 40110707/2)تجديد(

9,906,000,000496,000,000علي آباد- کاشان

ارزيابي ساده 6
تکميل بهسازی ورودی حنا )حد فاصل سه راهی سد - ورودی 40110715/2)تجديد(

23,663,728,1951,184,000,000شهر حنا (

ارزيابي ساده 7
27,953,655,7771,398,000,000بهسازي و دوبانده نمودن محور ديسمان40110717/2)تجديد(

ارزيابي ساده 8
خريد حفاظ بتني مفصلي 4متري در ميانه محور آزادراه معلم 40110718/2)تجديد(

70,702,706,2503,536,000,000به طول 5 کيلومتر

لکه گيری و روکش آسفالت اسلاری سيل راههای روستائی 40110727/1ارزيابي ساده 9
49,977,161,3562,499,000,000شهرستان اردستان

ارزيابي کيفی 10
ساخت 3 دستگاه عرشه پل خرپايی به دهانه 45 متر و 5 40110728/1فشرده با معيار 

252,561,653,18411,052,000,000دستگاه عرشه پل خرپايی به دهانه 30 متر

40110729/1ارزيابي ساده11
بهسازی و روکش آسفالت گرم راههای فرعی شهرستان 
برخوار - شاهين شهر - ميمه )حد فاصل حبيب آباد - 

شاپور آباد - دولت آباد (
59,993,944,8553,000,000,000

لکه گيری هندسی و روکش آسفالت گرم راههای   شهرستان 40110730/1ارزيابي ساده12
49,258,877,6332,463,000,000نطنز

احداث ساختمان اداري اداره راهداري و حمل و نقل جاده اي 40110731/1ارزيابي ساده13
100,274,387,9605,014,000,000شهرستان خوانسار

احداث ساختمان اداري اداره راهداري و حمل و نقل  جاده اي 40110732/1ارزيابي ساده14
123,059,580,4546,153,000,000شهرستان تيران و کرون

ارزيابي کيفی 15
ارتقا ، پشتيبانی و نگهداری از سامانه های ثبت تخلفات عبور 40110733/1فشرده با معيار

20,000,000,0001,000,000,000و مرور محور اصفهان - فولادشهر و بالعکس

تعريض پل 5 متري راه آهن وپل 4 متري امامزاده سلطان 40110734/1ارزيابي ساده16
13,869,960,264694,000,000حسين نطنز) ابيازن(

23,882,822,9801,195,000,000تکميل باند دوم محور خالد آباد_ ده آباد  نطنز40110735/1ارزيابي ساده17

روکش اسلاری سيل و آسفالت گرم حوزه های شرق   استان 40110736/1ارزيابي ساده18
150,000,000,0007,500,000,000اصفهان

مهلــت دريافــت فايــل اســناد از چــاپ دوم آگهــی تــا ســاعت 13 تاريــخ 1401/04/18، از طريــق ســامانه ســتاد ايــران بــه آدرس setadiran.ir مهلــت ارســال فايلهای 
پــاكات مناقصــات مذكــور بــه ســامانه ســتاد ايــران تــا ســاعت 13 تاريــخ 1401/05/01 و محــل تحويــل ضمانتنامــه فرآينــد ارجــاع كار )شــركت در مناقصــه( تــا ســاعت 
13 تاريــخ 1401/05/01 بــه اداره كل راهــداري و حمــل و نقــل جــاده اي اســتان اصفهــان، طبقــه ششــم اداره حراســت مــي باشــد. گشــايش فايلهــای پــاكات مناقصه از 
طريــق ســامانه ســتاد ايــران نیــز در ســاعت 8 صبــح روز 1401/05/02 در محــل ســالن جلســات اداره كل راهــداري و حمــل و نقــل جــاده اي اصفهــان انجــام مي شــود.

كلیــه مراحــل دريافــت ، ارائــه اســناد مناقصــه و بازگشــايي پــاكات صرفــا از طريــق ســامانه ســتادايران مذكــور انجــام خواهــد پذيرفت.ســاير شــرايط شــركت در مناقصــه 
از جملــه هزينــه تهیــه اســناد، مــدت اعتبــار پیشــنهاد، صلاحیتهــاي مــورد نیــاز و غیــره مطابــق مفــاد اســناد مناقصــه پیوســت در ســامانه ســتاد ايــران بــه آدرس 

setadiran.ir مي باشد.نشــانی اداره: بلــوار میرزاكوچــك خــان، بیــن پــل وحیــد و ترمینــال زاينــده رود، كــد پســتي:33743-81766، تلفــن گويــا 031-35059
شناسه آگهی 1344065

مهدی خضری - مدیرکل 7048

نوبت دوم   

ری وحمل ونقل جاده ای سازمان راهدا
ری و حمل ونقل جاده ای استان اصفهان اداره كل راهدا

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت 
که فیلتر اینســتاگرام و واتس اپ، تنها 
یک شایعه است و هیچ تصمیمی در هیچ 
بخشی از کشور در این مورد اتخاذ نشده 

است.
به گزارش ایسنا، اخباری از فیلترینگ شبکه های 
اجتماعی و پیام رســان ها، هــر ازگاهی در فضای 
مجازی منتشــر می شــود و برای کاربــران این 
شبکه های اجتماعی نگرانی هایی را ایجاد می کند. به 

نظر می رسد به تازگی هم اخباری از فیلترینگ اینستاگرام و واتس اپ منتشر شده 
است.دراین راستا عیسی زارع پور در واکنش به انتشار اخباری در فضای مجازی 
در خصوص فیلتر زودهنگام اینستاگرام و واتس اپ گفت: این موضوع تنها یک 
شایعه است، فیلترینگ در اختیار وزارت ارتباطات نیست، اما هیچ تصمیمی در 

هیچ بخشی از کشور در این مورد اتخاذ نشده است.
وی در گفت وگو با خانه ملت، تاکید کرد: اطلاع 
ندارم، چرا این مباحث و شایعات در کشور مطرح 

می شود زیرا تنها نگرانی مردم را در پی دارد. 
زارع پور همچنین در پاســخ به سوالی پیرامون 
نگرانی ایثارگران شــرکت مخابرات برای بحث 
اجــرای قانــون تبدیــل وضعیت اظهــار کرد: 
تصمیم گیــری در این حوزه بــا وزارت ارتباطات 
نیست زیرا تنها ۲۰ درصد سهام شرکت مخابرات 
در اختیار این وزارتخانه قرار دارد و بنابراین تصمیم گیر اصلی، سهامدار عمده آن 
اســت. ما موافقت کرده ایم تا براساس همان سهام ۲۰ درصدی دولت و اختیار 
یک نفر از پنج نفر هیئت مدیره شرکت مخابرات، پای کار آمده و هرچه سریعتر 

قانون تبدیل وضعیت ایثارگران در این مجموعه اجرایی شود.

تلگرام که فیلتر شــد، ۴۰ میلیون کاربر ایرانی برای 
استفاده از این پیام رسان چندین و چند فیلترشکن 
روی گوشــی خود نصب کردنــد و خرید و فروش 
فیلترشــکن در ایران به تجارتی پرسود تبدیل شد. 
تجــارت ۶۰۰ میلیارد تومانی در ســال. حالا وزیر 
ارتباطات می گوید فیلترشکن ها را قطع کرده ایم. این 

کار شدنی است؟
به گزارش تجارت نیوز، این عددی بود که ســپیده حبیبی، عضو 
انجمن صنفی کسب وکارهای اینترنتی چندی پیش به ایرنا اعلام 
کرده و گفته بود گردش مالی فروش وی  پی  ان در ایران ماهانه ۵۰ 

میلیارد تومان و سالانه ۶۰۰ میلیارد تومان است.
البته تجارت پرســود فروش وی پی ان در ایران فقط محدود به 
سال های اخیر نمی شود. سال ۹۲ ایسنا گزارشی منتشر کرده و در 
آن گفته بود درآمد حاصل از فروش فیلترشکن در ایران حدود ۱۰۰ 

میلیارد تومان است.
اما به نظر می رســد اگرچه فیلترینگ در ایران با سابقه است اما 
با توسعه پیام رســان ها، افراد بیشتری متقاضی خرید و استفاده از 

فیلترشکن هستند و تجارت آن هم رونق بیشتری گرفته است.
چه کسانی از »فیلترینگ« سود می برند؟

حالا اما مجلس مجددا طرح محدودسازی اینترنت را در دستور کار 
قرار داده است. طرحی که هم استفاده از اینترنت و دیگر پیام رسان ها 
را محدود می کند و هم خرید و فروش فیلترشکن بر اساس آن جرم 

است و مجازات زندان و جریمه نقدی دارد.
اما ســوالی که وجود دارد این است که آیا مافیای بزرگ خرید و 
فروش فیلترشکن در ایران، چنین طرحی را بر می تابد و حاضر است 
چنین بازار و تجارتی را از دست بدهد؟در شهریورماه سال ۱۳۹۸، 
محمدجواد آذری جهرمــی، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، در 
جلسه علنی مجلس از وجود مافیایِ فیلترشکن و تجارت چند صد 

میلیاردی فروش فیلترشکن سخن گفته بود.
در آبان ماه همان  سال، معاون وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
از اجرای طرحی برای دسترسی به اینترنت بدون فیلتر با استفاده 
از »VPNقانونی« برای قشــرهای مختلف جامعه خبر داد. در 
این خصوص، اعلام شــد که »کارگروه تعیینِ مصادیق محتوای 
مجرمانه«، متولی اجرای این طرح است و این در حالی است که این 

نهاد، خودش مسئولیت نظارت بر اینترنت را در ایران بر عهده دارد.
با این همه ایران اخیرا در پی ایجاد محدودیت های بیشتر برای 
اینترنت و پیام رسان هاســت و شاید اگر چنین باشد دسترسی به 
سایت ها و شبکه های اجتماعی زیادی نیازمند استفاده از فیلترشکن 

باشد.
VPN بازار ۷۵ میلیارد دلاری

داده های وب سایتِ Statista نشان می دهد که بازار VPN در 
جهان، طی سال های اخیر دائما رو به گسترش بوده است. در حالی 
که ارزش بازار خرید و فروش VPN در دنیا در سال ۲۰۱۹ حدود 
۲۵/۴ میلیارد دلار بوده، تا سال ۲۰۲۷ میلادی، ارزش این بازار به 
حدود ۷۵/۶ میلیارد دلار خواهد رسید. )منابع دیگر، ارزش این بازار 

در سال ۲۰۲۷ میلادی را تا ۹۲ میلیارد دلار هم تخمین زده اند.(
از بابِ مقایسه، پیش بینی می شود که درآمد نفتیِ ایران در صورت 
رفع تحریم های اقتصادی و باقی ماندنِ قیمت هر بشکه نفت در 
کانال ۷۰ دلاری، در ســال ۱۴۰۱ حدود ۶۰ میلیارد دلار باشــد. 
همزمان، پیش بینی شــده که »نرخ رشد مرکب« بازار VPN تا 

سال ۲۰۲۷ میلادی، سالانه بیش از ۱۷ درصد خواهد بود.
این در حالی است که تعداد شرکت های ارائه دهنده VPN هم 
روز به روز گسترش پیدا می کند و این، رقابت بر سر سرعت و امنیتِ 

VPNهای موجود در بازار را هم افزایش می دهد.
قطب های VPN در دنیا

اما کدام کشورها قطب تولید و استفاده از VPN هستند. داده های 
آماری نشان می دهد که کشورهای واقع در آسیا و آمریکای لاتین، 

بیشتر از سایر کاربران اینترنت در دنیا، از VPN استفاده می کنند.
بــر خلاف انتظار اما ایران جایی در میان ۱۰ کشــور نخســتِ 
استفاده کننده از VPN ندارد. در واقع، شهروندان کشورهایی که 
میزانِ آزادیِ دسترســی به محتوایِ اینترنتی در آنها بالاتر است، 
به مراتب بیش از ایرانی ها از VPN استفاده می کنند.شهروندان 
اندونزی، جایگاه نخست را در استفاده از VPN دارند و حدود ۶۱ 
درصد از شهروندان این کشور، از VPN برای اتصال به اینترنت 
استفاده می کنند.هند و عربستان سعودی هم در جایگاه های دوم 
و سوم قرار دارند. شهروندانِ مالزی، امارات متحده عربی، فیلیپین، 
ترکیه، آفریقای جنوبی، تایلند و ویتنام هم در جایگاه های چهام تا 

دهم از منظر استفاده از VPN جای گرفته اند.

داده های آماریِ وب ســایت Global Web Index نشان 
می دهد که حدود ۳۵ درصد از کاربران اینترنت در سراســر جهان، 
مشتری ثابتِ انواعِ VPN هستند. جالب اینکه وضعیتِ همه گیریِ 
کرونا، استفاده از VPN را افزایش داده است.اما نکته مهم تفاوت 
استفاده از فیلترشکن در ایران و دیگر کشورهاست. به نظر می رسد 
در ایران بخش مهم کاربران، برای استفاده از پیام رسانی مانند تلگرام 
و شبکه های اجتماعی از فیلترشکن استفاده می کنند. اما در دیگر 

کشورها دلیل و نوع استفاده فرق دارد.
استفاده از سرِ ناچاری؟

 Virtual private بــرای  اســت  ســرواژه ای   VPN
network که می توان آن را »شبکه خصوصی مجازی« ترجمه 
کرد. VPN اما بر خلاف آنچه که کاربران عادی تصور می کنند، 
صرفا برای دور زدنِ فیلترینگ مورد استفاده قرار نمی گیرد، بلکه 
کارکردِ اصلیِ آن، انتقالِ امنِ داده ها در شبکه های اطلاعاتی است.

VPN معمولا یک محیــط آنلاینِ مجزا برای زیرســاختِ 
ســازمان ها ایجاد می کند تا احتمال ورود افراد غیرمجاز را کاهش 
بدهد. بنابراین، کارکــرد اصلیِ VPN، در واقع ایجاد ارتباط بین 
شــعبه های مختلف شــرکت ها یا فعالیت از راه دور میانِ دفاتر 
شرکت ها است. به عنوان نمونه، شعبات بانک ها معمولا از طریق 
VPNهای اختصاصی با یکدیگر در ارتباط هستند.به این ترتیب، 
واضح اســت که اســتفاده از VPN عملا در سراسر جهان و در 
بسیاری از صنایع مرتبط با حوزه IT رایج است. از طرفی، بسیاری از 
نرم افزارهایی که همین حالا رویِ گوشی های موبایل ما هستند، در 
 VPN استفاده می کنند.علاوه بر این، استفاده از VPN عمل از
در بسیاری از کشــورها )مانند آمریکا( کاملا قانونی است، اما اگر 
کاربر از VPN برای دسترسی به محتوایِ غیرقانونی استفاده کند، 
مرتکبِ اقدامی خلافِ قانون شــده است. به عنوان مثال )باز هم 
در آمریکا(، استفاده از VPN برای دانلود غیرقانونیِ محتوا یا دور 
زدن قانونِ »کپی رایت«، عملا خلاف قانون است.با این همه، در 
کشورهایی که دسترسیِ آزادانه به محتوا )مثلا محتوایِ سیاسی( 
منع قانونی ندارد، استفاده از VPN برای دسترسی به این داده ها 
هم منع قانونی ندارد. در مقابل، در کشورهایی که به نوعی محتوای 
اینترنتی را »سانسور« یا »فیلتر« می کنند، اصلی ترین موردِ استفاده از 

VPN هم دور زدنِ همین سانسور است.

حباب سکه با وجود کاهش روزهای اخیر هم چنان بالاست. ارزش ذاتی سکه در حوالی 
۱۳ میلیــون و ۲۰۰ هزار تومان قرار دارد، حال آنکه در بازار آزاد، فلز گران بهای داخلی 

بالای محدوده ۱۴ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان خرید و فروش می شد.
حباب سکه روز به روز کمتر می شود. حباب سکه که در مقطعی از تیرماه به بالای ۱۴ درصد رسیده بود، روز 

سه شنبه در دامنه ۸ درصدی قرار گرفت. 
افت حباب سکه از نگاه برخی فعالان می تواند نشان دهنده احتیاطی باشد که در میان بازیگران فلز گران بهای 
داخلی وجود دارد. این احتیاط در شرایطی یشتر آشکار می شود که سکه در واکنش به رشد ۵۰۰ تومانی دلار،  
تنها ۵۰ هزار تومان رشد قیمت را به ثبت رساند. در واقع به نظر می رسد سکه بازان در شرایط کنونی نسبت به 
ادامه رشد اسکناس آمریکایی اطمینان زیادی ندارند و به همین دلیل سعی می کنند که نسبت به افزایش دلار 
با احتیاط واکنش دهند. حباب سکه با وجود کاهش روزهای اخیر هم چنان بالاست. ارزش ذاتی سکه در حوالی 

۱۳ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان قرار دارد، حال آنکه در بازار آزاد، فلز گران بهای داخلی بالای محدوده ۱۴ میلیون 
و ۳۰۰ هزار تومان خرید و فروش می شد. در این شرایط می توان گفت که در صورت احیای توافق هسته ای، 
سکه امامی نسبت به دلار ممکن است افت بیشتری را تجربه کند. شاید همین موضوع است که احتیاط را در 
بازار فلز گران بهای داخلی بالا برده است. به باور تحلیل گران، در صورتی که در روز جاری، سکه بالای خط ۱۴ 
میلیون و ۲۰۰ هزار تومان باقی بماند، خبری از افت معنادار جدیدی در بازار نخواهد بود و بازار برای پیش روی 

در گام اول نیاز دارد که از مقاومت ۱۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان عبور کند. 

نماینده مردم خداآفرین، کلیبر و هوراند در 
مجلس شورای اسلامی با انتقاد از نحوه 
تخصیص اعتبارات در سفرهای استانی 
ریاســت جمهوری خواستار در اولویت 
قرار گرفتــن محرومیت ها بر طرح های 

نیمه تمام شد.
به گزارش اقتصادآنلاین، حسین حاتمی، نماینده 
خداآفرین، کلیبر و هوراند در جلسه روز چهارشنبه 
مجلس در تذکری به رئیس جمهوری اظهار کرد: 

در سفرهای استانی بخشی از اعتبارات و تخصیص ها باید بر اساس میزان 
محرومیت ها باشد نه پروژه های نیمه تمام چراکه پروژه های نیمه تمام معمولًا 
در شهرســتان های برخوردار وجود دارند؛ آقای رئیس جمهور محرومیت را 
به مظلومیت تبدیل نکنید.وی همچنین در تذکری به وزیر جهاد کشاورزی 

تاکید کرد: از آقای ســاداتی نژاد می خواهم که 
شــبکه مافیای پیرامون خود را پاکسازی کند؛ 
علت اینکه توزیع نهاده های دامی و غیره سامان 
نمی یابد را در همین شبکه جستجو و تلاش کنید 
به معنای واقعی کلمه وزیر باشید نه نردبان ترقی 
شبکه مافیایی. حاتمی در تذکر دیگری به رئیس 
جمهوری با انتقاد از ســرعت کند انتصابات در 
مجموعه های اقتصادی خاطر نشان کرد: شاهد 
آهنگی کند در انتصابــات به ویژه در مجموعه 
هلدینگ های اقتصادی هستیم؛ چندین هلدینگ و مجتمع تولیدی و اقتصادی 
بجای حضور ۵ عضو هیئت مدیره تنها با حضور دو عضو هیئت مدیره و بعضاً 
با حضور سرپرست مدیریت می شوند؛ آقای رئیس جمهوری به دولتمردان خود 

یادآور شوید که رسالت اصلی شان کشورداری است، نه تیم داری.

 فیلترینگ زودهنگام
 اینستاگرام و واتس اپ صحت ندارد

تجارت 600 میلیاردی فیلترشکن 

وضعیت احتیاطی در بازار سکه

وزیر ارتباطات:

ایران قطب تولید وی پی ان است؟

 به معنای واقعی کلمه وزیر باشید
 نه نردبان ترقی شبکه مافیایی

یک نماینده مجلس خطاب به وزیر کشاورزی؛


